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Pfied nûkolika lety se mne nûkdo zeptal, jak Evropská
akademie pro dermatologii a venerologii ovlivÀuje ães-
kou dermatovenerologii. Tehdy jsem „klauzovsky“ pfii
znalosti vûcí fiekl, Ïe prakticky nijak. Pokud by byla otáz-
ka poloÏena tak, zda dermatologické evropské instituce
ovlivÀují dûní u nás, zfiejmû bych tehdy jako dnes jmeno-
val dermatovenerologickou sekci Evropské unie lékafi-
sk˘ch specialistÛ, tedy DV-UEMS, kde jiÏ nûkolik let
zastupuji âeskou republiku spoleãnû s dr. Vocilkovou.
Tato bruselská oficiální lékafiská instituce, která je zfiejmû
nejstar‰í evropskou medicínskou i dermatologickou
strukturou (byla zaloÏena v roce 1958), se stará
o nastavení parametrÛ v jednotliv˘ch lékafisk˘ch oborech
tak, aby byly v rÛzn˘ch zemích sedmadvacítky podobné,
tedy, aby tfieba dermatovenerolog mohl bez jak˘chkoliv
rozdílov˘ch zkou‰ek v pátek skonãit v ordinaci v Praze
a v pondûlí zaãít ordinovat ve Vídni, nebo aby jin˘ kole-
ga mohl bez odborn˘ch omezení léãit dopoledne své
pacienty v ãeském Chebu a odpoledne za „ãárou“
v nûmeckém Selbu. Kromû fiady dal‰ích ãinností má tedy
tato instituce za úkol doporuãovat jednotliv˘m evrop-
sk˘m zemím srovnatelnou strukturu a délku pregraduál-
ního i postgraduálního vzdûlávání a závûreãného ovûfio-
vání znalostí. Je to nutné nejen z hlediska porovnatelné
kvality poskytované lékafiské péãe, ale také k omezení
neÏádoucího odlivu vynaloÏen˘ch prostfiedkÛ do jiné
zemû.

Dnes stále je‰tû není neobvyklé, Ïe napfi. Norsko nevy-
dává moc prostfiedkÛ do lékafiského vzdûlávání. Kdo se
chce v Norsku stát lékafiem, studuje nejsnadnûji
v zahraniãí a obvykle za vlastní peníze, a stát si ho pak
pfiiláká zpût velmi zajímav˘m platem, kter˘ specialistovi
celkem rychle prostfiedky vynaloÏené na vzdûlání vrátí.
¤ecko má zase jiné schéma. Po absolvování fakulty je
tfieba nûkolik let ãekat na ‰kolící místo, takÏe absolventi
vyrazí za vzdûláváním do svûta a buì se vrací jako speci-
alisté, nebo se nevrací vÛbec. Strategie UEMS je tedy
taková, Ïe po zmapování jednotliv˘ch oblastí obvykle
doporuãuje ten systém, kter˘ se osvûdãil ve vût‰inû zemí.

UEMS pÛsobí v oblasti akreditace vzdûlávacích akcí
jako na‰e lékafiská komora, ale v evropském mûfiítku.
Îádná mezinárodní akce se bez UEMS neobejde, pokud
chce získat pro své úãastníky certifikát s kredity. K tomu
slouÏí dobfie definovan˘ systém podmínek, které musí
akce splÀovat, aby jí mohly b˘t kredity udûleny.

Z evropsky pÛsobících spoleãností je tfieba z pohledu
vlivu na dermatovenerologické dûní zmínit i Evropské
dermatologické fórum (EDF). Je sestaveno z profesorÛ,
docentÛ a dal‰ích osobností, pfiedev‰ím evropsk˘ch zemí.

Poãet ãlenÛ tohoto pracovního uskupení je omezen na
200 osob. Z âeské republiky je nás v této skupinû pût,
v˘roãních zasedání se ale reálnû úãastníme tfii.
Prezidentem se stal letos prof. Girolomoni, vicepreziden-
tem prof. Gollnick, já mám ve v˘konném v˘boru na sta-
rosti problematiku stfiední a v˘chodní Evropy. âlenové
EDF pfiipravují evropské „guidelines“ pro rÛzné choroby,
vût‰inou v nejvy‰‰í kvalitû S3. Ty potom schvaluje pro
volné pouÏití ve funkci „clearing house“ v˘‰e zmínûná
UEMS.

BlíÏí se ale 8. jarní sympozium EADV v Karlov˘ch
Varech, takÏe se pojìme vûnovat této organizaci. Myslím,
Ïe kdyÏ ve druhé polovinû osmdesát˘ch let
prof. Panconesi nebo Katsambas s dal‰ími kolegy pfiipra-
vovali zaloÏení EADV, nemysleli si, Ïe o nové uskupení
bude takov˘ zájem, dokonce z nûjaké zemû uprostfied
Evropy, která vznikne rozpadem âeskoslovenska. Tehdy
pfiípravná skupina se zpoãátku opatrnû, ale pozdûji pfie-
svûdãivû prosadila vÛãi názorÛm ze zemí, kde je derma-
tovenerologie úspû‰nû spojena s kvalitním dermatologic-
k˘m základním v˘zkumem. Tyto zemû zpoãátku sázely
na jiÏ pfiedtím existující Evropskou spoleãnost pro derma-
tologick˘ v˘zkum, kde se rozehrávaly sofistikované dis-
kuse mezi jednotliv˘mi v˘zkumn˘mi t˘my. Ty se publi-
kovaly a publikují v ãasopisu Journal of Investigative
Dermatology. Díky této spoleãnosti a aktivitám naváza-
n˘m na ni se dermatologie v celoevropském mûfiítku
posunula bûhem posledních 40 let do úrovnû, kdy se uÏ
nespokojujeme s tím, Ïe nûkdo z na‰ich uãitelÛ mazal na
vyráÏku stejn˘ krém, a proto to tak dûláme i my, ale chce-
me porozumût – a ãasto se nám to jiÏ podafiilo – zda
a proã je zrovna tento postup ten nejúspû‰nûj‰í, a navíc
chceme zjistit, jestli na konkrétní chorobu, jejíÏ patogene-
zi se nám dafií rozklíãovat, neexistuje lep‰í a vûdecky
opodstatnûn˘ postup neÏ jen dlouholetá empirie.

·edá je teorie a pestr˘ je strom Ïivota. Sice obecnû
platí, Ïe kvalitní v˘zkum a kvalitní vûdci jsou základním
motorem ekonomiky. Akademická medicína ale nepfiiná-
‰í rychlé peníze. Základní v˘zkum tak atrahuje men‰í ãást
lékafiÛ, tedy skuteãn˘ch v˘zkumn˘ch expertÛ, a zároveÀ
s tím nûkolik firem, které vyrábûjí zkumavky
a laboratorní chemikálie nebo které logicky vidí v této
oblasti dÛleÏit˘ vûdeck˘ potenciál. Ve srovnání s tím se
léãení nemocn˘ch vûnuje celá armáda dermatovenerolo-
gÛ, ktefií jsou ideální cílovou skupinou pro farmaceutické
firmy. O kongresy klinické dermatologie je proto obou-
strann˘ zájem. Firmy jsou ochotny pro tyto úãely aloko-
vat prostfiedky, o kter˘ch se mÛÏe vûdcÛm v základním
v˘zkumu jen zdát. EADV proto, jak by fiekli puristé,
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postihlo materiální bohatství, Evropská spoleãnost pro
dermatologick˘ v˘zkum (ESDR) se sv˘mi ãleny nadále
zÛstává jako skromnûj‰í sestfiiãka, ale podle sv˘ch slov
s obrovsk˘m potenciálem a excelentní budoucností. Platí
to hlavnû pro toho, kdo provádí takzvanou translaãní
medicínu, tedy podle na‰í terminologie uvádí co nejrych-
leji v˘sledky v˘zkumu do praxe.

KdyÏ mne pan prof. ·tork poÏádal, abych napsal tento
úvodník v souvislosti s blíÏícím se 8. sympoziem EADV
a 7. kongresem ãesk˘ch a slovensk˘ch dermatovenerolo-
gÛ v dubnu v Karlov˘ch Varech, pfiem˘‰lel jsem znovu
nad poãáteãní otázkou, jestli skuteãnû Evropská akade-
mie pro dermatologii a venerologii neovlivÀuje ãeskou
dermatovenerologii. Na spoãtení nás ãesk˘ch ãlenÛ
v rÛzn˘ch v˘borech a pracovních skupinách EADV nám
uÏ totiÏ nestaãí prsty jedné ruky a od podzimu roku 2012
se chystáme obsadit i pozici nejvy‰‰í. KdyÏ se zamyslíme
nad v‰emi skuteãnostmi z posledního desetiletí, pak se
jednoznaãnû tok ovlivÀování pohybuje od nás k nim.
Nûkdy mají dokonce pocit, Ïe by toho nemuselo b˘t tolik
a v takové formû, ale hodnocení ponechme na historicích.

I pfies tyto didaktické lekce se nám dostalo dÛvûry zor-
ganizovat 8. jarní sympozium EADV, a tak je mi potû‰e-
ním a ctí Vás pozvat spoleãnû s prezidentem Slovenské
dermatologické spoleãnosti kolegou Buchvaldem jmé-
nem Lokálního organizaãního v˘boru a Lokálního vûdec-
kého v˘boru k úãasti na tomto sympoziu, které bude pro-
bíhat v návaznosti na 7. kongres âDS a SDS v Karlov˘ch
Varech 12.–17. dubna 2011.

Je to dobr˘ dÛvod nav‰tívit toto nejvût‰í ãeské lázeÀ-
ské mûsto, které bylo zaloÏeno pfied více neÏ ‰esti sty lety
ãesk˘m králem a fiímsk˘m císafiem Karlem IV. âeské
zemû a Karlovarsko v této dobû pfiedstavovaly v˘znam-
nou ãást Evropy, a pofiádání na‰eho sympozia v tomto
mûstû má proto symbolick˘ sjednocující v˘znam. Je to
v duchu jarních sympozií, která jsou zamûfiena ménû

komerãnû, ale více k pfieshranãnímu propojení místní der-
matologické komunity. Pfiirozenû se proto oãekává nejen
na‰e ãeská a slovenská dermatovenerologická úãast, ale
i aktivní úãast kolegÛ, pfiedev‰ím ze zemí na‰ich sousedÛ,
jako je Rakousko, Nûmecko, Polsko, Ukrajina nebo
Maìarsko. Tím se ale nevyluãuje, Ïe se tu nesetkáme
s pfiáteli z dal‰ích zemí vãetnû USA. Kromû naãerpání
nebo pfiedání odborn˘ch novinek v ãesko-slovenské
a evropské dermatovenerologii se tu mÛÏeme vymanit
z kaÏdodenního shonu v pfiíjemném prostfiedí lázeÀského
mûsta, které nabízí ve sv˘ch zafiízeních moÏnosti regene-
race. Ne nadarmo probíhá celé setkání s podtitulem
„Caring for skin and well-being“.

Pojeìme tedy do Karlov˘ch VarÛ pfiesvûdãit sami sebe
i ukázat ostatním EvropanÛm, Ïe na‰e ãeská i slovenská
odborná spoleãnost se svou témûfi devadesátiletou tradicí
má díky sv˘m ãlenÛm Evropû stále co nabídnout a Ïe
mÛÏeme b˘t na na‰e v˘sledky právem hrdi. NezapomeÀte
se zaregistrovat za extrémnû sníÏen˘ poplatek na 8. sym-
pozium EADV za 100 Eur. Registraãní formuláfi pro
âechy a Slováky najdete na webov˘ch stránkách âDS
www.derm.cz. Pokud se nechcete proklikávat stránkami,
pak napi‰te do komunikaãního fiádku va‰eho webového
vyhledávaãe rovnou http://www.lfhk.cuni.cz/dermat/
data/CZE_SK%20Registration%20Form.pdf. Registrace
na ãesko-slovensk˘ kongres pak probíhá jako obvykle na
stránkách www.jasta.cz. Tû‰ím se tedy na vás nejen 13.
a 14. dubna na odborném programu 7. kongresu âDS +
SDS, ale také 15. a 16. dubna na odborném programu 8.
sympozia EADV. A tip na závûr – registrujte se co nejdfií-
ve. Jedním z dÛvodÛ je i to, Ïe poãet míst na galaveãeru
v Grandhotelu Pupp 13. dubna je omezen a ten byste si
urãitû nemûli nechat ujít.

Prof. MUDr. Petr Arenberger, DrSc., MBA
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